



THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS

09.-11. Februar 2006  
February 9-11, 2006

**VADUZ**

*Liechtenstein*

Deutschsprachiges Regionaltreffen German-Speaking Regional Meeting

## Asset protection

TRÄGT DAS REVIDIERTE LIECHTENSTEINISCHE  
STIFTUNGSRECHT DER VERMÖGENSSICHERUNG  
GENÜGENDE RECHNUNG  
ODER GIBT ES BESSERE INSTRUMENTE?

DOES THE REVISION OF THE LIECHTENSTEIN  
FOUNDATION LAW TAKE THE IDEA OF ASSET  
PROTECTION ENOUGH INTO ACCOUNT  
OR ARE THERE BETTER INSTRUMENTS?



ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS - INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS





# Einführung

Die Diskussionen über die Novellierung des Stiftungsrechtes war Anlass, nicht aber der alleinige Grund für ein AIJA-Seminar in Vaduz, der Hauptstadt des Fürstentums Liechtenstein. Ungefähr 50.000 Stiftungen bei nur gut 34.000 Einwohnern verdeutlicht auf einen Blick die große Bedeutung der Stiftung und des Stiftungsrechts als Teil des „Gesellschaftswesens“. Nach jahrelangen Vorarbeiten wird nun die Stiftung an die bisherige Rechtsprechung und an europarechtliche Vorgaben schonend angepasst, ohne dass die wesentlichen Prämissen, wie etwa die Verschwiegenheit und die Geeignetheit für asset protection angetastet würden.

Die AIJA-Landesgruppe Liechtenstein lädt alle Kolleginnen und Kollegen herzlich nach Liechtenstein ein. Die Kollegen Dr. Alexander Ospelt, Patrick Schürmann und Jürgen Wagner werden durch das hochinteressante Programm führen. Alle Aspekte der asset protection durch liechtensteinische Stiftungen werden angesprochen und auf ihre Praxistauglichkeit hin untersucht. Zunächst wird der Regierungschef-Stellvertreter Dr. Klaus Tschüscher die Notwendigkeit der Stiftungsrechts-Revision aufzeigen, gefolgt von einer Betrachtung der praktischen Auswirkungen. Die liechtensteinische Stiftung wird dabei mit den Lösungen der Vermögenssicherung (eben asset protection) in Deutschland, Österreich, der Schweiz und anderen Staaten verglichen. Besondere Bedeutung spielt dabei die Anerkennung der Stiftung im Ausland. Einzelne Aspekte wie die Besteuerung, die Gläubigeranfechtung und Fragen rund um das Erbrecht spielen ebenfalls eine nicht unwichtige Rolle.


Ein Cocktail-Empfang in der Fürstlichen Hofkellerei wie auch der Empfang beim Fürsten selbst, runden das Programm ab. Optional besteht die Möglichkeit, den Samstag Nachmittag und den Sonntag zum Skifahren im liechtensteinischen Skigebiet Malbun zu nutzen.

Die Tagungssprache ist Deutsch mit Ausnahme der Gastreferenten am Freitag Nachmittag, die über die Anerkennung liechtensteinischer Gesellschaften in ihren Jurisdiktionen berichten.





# Introduction



Discussions about the amendment of the foundation law were the occasion but not the only cause for an AIJA-seminar in Vaduz, the capital of the Principality of Liechtenstein. Approximately 50.000 foundations by comparison with 34'000 inhabitants show clearly the meaning of the foundation and the foundation law as a part of the "company business". After years of preparatory work the foundation is now being carefully adjusted to the existing jurisdiction and to European legal standards, without touching the essential premises, such as discretion and suitability for asset protection.

The AIJA-team Liechtenstein invites all colleagues to Liechtenstein. The colleagues Dr. Alexander Ospelt, Patrick Schürmann and Jürgen Wagner will lead through the highly interesting programme. All aspects of asset protection through Liechtenstein foundations will be touched on and examined for suitability for practice. First Dr. Klaus Tschütscher, Vice-Head of the Liechtenstein government will show the necessity of the revision of foundation law, followed by the inspection of the practical effects. The Liechtenstein foundation herewith is compared to the solutions of asset protection in Germany, Austria, Switzerland and other states. The acknowledgment of the foundation abroad hereby is of great importance. Single aspects, such as taxation, contesting of creditors and questions about law of succession also play an important role.

A cocktail reception in the princely wine cellars as well as a reception with the prince himself rounds off the programme. There is the possibility to go skiing in the Liechtenstein skiing area Malbun on Saturday afternoon and on Sunday.

The working language is German except for the guest speakers on Friday afternoon who will speak about the recognition of Liechtenstein companies in their own jurisdiction.



# Programm

## Donnerstag | 9. Februar 2006

18.00 Apéro mit Führungen im Liechtensteinischen Landesmuseum mit anschliessendem Nachtessen, gesponsert von First Advisory Group

16.15 Podiumsdiskussion mit allen Referenten  
- 17.00

18.00 Empfang auf Schloss Vaduz durch seine Durchlaucht Fürst Hans Adam II. von und zu Liechtenstein

20.00 Abendessen in der Fürstlichen Hofkellerei

## Freitag | 10. Februar 2006

8.30 Registrierung und Abgabe der Seminarunterlagen

9.00 Begrüssung  
Nicole Van Ranst, Präsidentin AIJA

9.15 Einführung zu den Vormittagsreferaten und Vorstellung der Referenten  
Dr. Alexander Ospelt (Ospelt & Partner)

9.30 Notwendigkeit der Stiftungsrechts-Revision  
Dr. Klaus Tschütscher (Regierungschef-Stellvertreter)

10.00 Das neue liechtensteinische Stiftungsrecht  
Dr. Veit Frommelt (Sele, Frommelt & Partner)

10.30 Diskussion

10.45 Kaffeepause

11.15 Das neue liechtensteinische Stiftungsrecht im internationalen Vergleich  
Dr. Johannes Gasser (Batliner & Gasser)  
mit:  
Dr. Adrian Plüss (Lanter RA), Schweiz (Stiftungsrechts-revision CH),  
Dr. Stefan Schermaier (Lansky, Ganzer & Partner), Österreich (österr. Privatstiftungsgesetz)

12.00 Diskussion

12.15 Mittagessen gesponsert von Liechtensteinische Landesbank

14.00 Asset protection und Anerkennung im Ausland - Einführung in das Thema und Darstellung der Stiftung als Instrument zur Vermögenssicherung  
Patrick Schürmann (Batliner & Gasser)

14.30 Anerkennung liechtensteinischer Gesellschaften im Ausland  
Dr. Peter Prast (LLB Treuhand AG),  
mit:  
Christian Montana (Studio Legale Gardenal & Associati), Italien  
Isabelle Lux (Arendt & Medernach), Luxembourg  
Charles Eduard Falk, Attorney at Law, USA

15.45 Kaffeepause

## Samstag | 11. Februar 2006

09.00 Die Stiftung im Spannungsfeld von Erbrecht und Gläubigeranfechtung

Einführung und Vorsitz:  
Jürgen Wagner (Wagner & Joos), Deutschland  
mit:  
Dr. Hubert Kinz, Rechtsanwalt, Österreich  
Daniela Theisinger (Kocks & Partners), Belgien  
Dr. Markus Zwicky (Zwicky Windlin), Schweiz

10.45 Kaffeepause

11.15 Die Besteuerung von Stiftungen im Ländervergleich unter Berücksichtigung der Zins-Ertragsteuer-Richtlinie bzw. den diesbezüglichen Abkommen

Gerd Goyvaerts (Tiberghien Advocaten), Belgien  
mit:  
Bernhard Lampert (Allied Finance), Liechtenstein

12.00 Diskussion

12.30 Mittagessen

Es besteht die Möglichkeit Samstag Nachmittag und Sonntag den ganzen Tag im liechtensteinischen Skigebiet Malbun Ski zu fahren.

# Programme

## Thursday | 9 February 2006

18.00 Cocktail reception with guided tours of the Liechtenstein Museum and following dinner sponsored by First Advisory Group

## Friday | 10 February 2006

8.30 Registration and handing out of the seminar documents

### 9.00 Welcome addresses

**Nicole Van Ranst**, AIJA President

### 9.15 Introduction of the morning speeches and speakers

**Dr. Alexander Ospelt** (Ospelt & Partner)

### 9.30 Necessity of the revision of foundation law

**Dr. Klaus Tschütscher** (vice-head of government)

### 10.00 The new Liechtenstein foundation law

**Dr. Veit Frommelt** (Sele, Frommelt & Partner)

### 10.30 Discussion

10.45 Coffee break

### 11.15 The new Liechtenstein foundation law in international comparison

**Dr. Johannes Gasser** (Batliner & Gasser)

with:

**Dr. Adrian Plüss** (Lanter RA), Switzerland (Swiss new foundation law)

**Dr. Stefan Schermaier** (Lansky, Ganzer & Partner), Österreich (Austrian Private law for Foundations)

### 12.00 Discussion

12.15 Lunch break sponsored by Liechtensteinische Landesbank

### 14.00 Asset protection and acknowledgement abroad – Introduction of the subject and presentation of the foundation as an instrument of asset protection

**Patrick Schürmann** (Batliner & Gasser)

### 14.30 Acknowledgement of Liechtenstein foundations abroad

**Dr. Peter Prast** (LLB Treuhand AG)

with:

**Christian Montana** (Studio Legale Gardenal & Associati), Italy

**Isabelle Lux** (Arendt & Medernach), Luxembourg

**Charles Eduard Falk**, Attorney at Law, USA

15.45 Coffee break

### 16.15 Panel discussion with all Speakers

- 17.00

### 18.00 Reception held by Prince Hans Adam II. of Liechtenstein at the castle of Vaduz

20.00 Dinner in the Princely wine cellars

## Saturday | 11 February 2006

### 09.00 The foundation between law of succession and contesting of creditors

introduction and chair:

**Jürgen Wagner** (Wagner & Joos), Germany

with:

**Dr. Hubert Kinz**, Attorney at Law, Austria

**Daniela Theisinger** (Kocks & Partners), Belgium

**Dr. Markus Zwicky** (Zwicky Windlin), Switzerland

10.45 Coffee break

### 11.15 The taxation of foundations in national comparison under the saving directives or the respective agreements

**Gerd Goyvaerts** (Tiberghien Advocaten), Belgium

with:

**Bernhard Lampert** (Allied Finance), Liechtenstein

### 12.00 Panel discussion

12.30 Lunch

**There is the possibility to go skiing in the Liechtenstein skiing area Malbun on Saturday afternoon and on Sunday.**

# Administratives - administration

Das Seminar findet statt im Vaduzersaal, Dr. Grass-Str. 3, 9490 Vaduz

Die Hotelkosten sind in der Teilnahmegebühr nicht enthalten. Die Organisatoren haben in den Hotels eine begrenzte Anzahl an Hotelzimmern vorreserviert, die zu einem Vorzugspreis berechtigen und nach Eintreffen vergeben werden:

Hotel Residence, Städtle 23, 9490 Vaduz  
Tel.: 00423-239.20.20  
Fax: 00423-239.20.22  
CHF 150 (per Zimmer)

Hotel Real, Städtle 21, 9490 Vaduz  
Tel.: 00423-232 22 22  
Fax: 00423-232 08 91  
CHF 150 (per Zimmer)

Die Zimmerpreise gelten pro Zimmer und Nacht und enthalten ein reichhaltiges Frühstücksbuffet. Die Reservierung ist unter dem Stichwort: AIJA-Vaduz vorzunehmen. Die Organisatoren empfehlen eine frühzeitige Buchung, da das Zimmerkontingent begrenzt ist und der Vorzugspreis lediglich bei einer Buchung bis zum 16. Dezember 2005 gewährt wird.

Die Zahl der Teilnehmer ist begrenzt. Die Anmeldungen werden in der Reihenfolge ihres Eintreffens und nach Entrichtung der Teilnahmegebühr berücksichtigt. Entrichtete Teilnahmegebühren können nicht erstattet werden. Selbstverständlich ist es aber möglich, dass eine andere Person teilnimmt. Für die Abendveranstaltung am Freitag ist ein Personalausweis mitzuführen.

## Die Teilnahmegebühr beträgt:

	< 16.12.2005	> 17.12.2005
Mitglieder AIJA < 35 J.	395 EUR	500 EUR
Mitglieder AIJA >= 35 J.	445 EUR	500 EUR
Redner	395 EUR	395 EUR
Nichtmitglieder	500 EUR	570 EUR
Begleitpersonen	200 EUR	200 EUR

Die Registrierung erfolgt nur bei Eingang der Teilnahmegebühr Zahlung durch Kreditkarte oder Überweisung oder auf nachfolgend aufgeführtes Konto. Überweisungskosten sind vom Überweiser selbst zu tragen.

IBAN LU25 0030-1029-7491-0000 – BIC BGLLLULL

Banque Générale du Luxembourg - Agence Royale Monterey, 27, avenue Monterey, L-2951 Luxembourg  
Ref: AIJA VADUZ

Teilnehmer sollten ihre Reservationen direkt bei den Hotels tätigen mit der Anmerkung "AIJA VADUZ".

## Kleiderordnung:

Tagung: smart casual  
Donnerstag Abend: smart casual  
Freitag Abend: black tie

Venue of the Seminar: Vaduzersaal, Dr. Grass-Str. 3, 9490 Vaduz

Accommodation is not included in the registration fee. A limited number of rooms have been reserved in the following hotels at conditions as stated below.

Hotel Residence, Städtle 23, 9490 Vaduz  
Tel.: 00423-239.20.20  
Fax: 00423-239.20.22  
CHF 150 (per room)

Hotel Real, Städtle 21, 9490 Vaduz  
Tel.: 00423-232 22 22  
Fax: 00423-232 08 91  
CHF 150 (per room)

Participants should make their reservations directly with the hotel mentioning "AIJA VADUZ". The organization committee strongly advises that you book your hotel as early as possible. Reservations can be made directly with the hotels before December 16, 2005.

The number of participants is limited. Registration is made on a first-come, first-served basis. The organization committee reserves the right to cancel or modify the seminar. In case of cancellation by a participant, no money can be refunded. A participant, who cannot attend, may send a substitute participant. For the Friday evening event an identity card will be obligatory.

## Registration Fee:

	< 16.12.2005	> 17.12.2005
AIJA Member < 35 J.	395 EUR	500 EUR
AIJA Member >= 35 J.	445 EUR	500 EUR
Speakers	395 EUR	395 EUR
Non Member	500 EUR	570 EUR
Accompanying persons	200 EUR	200 EUR

The seminar fee includes participation to the seminar, documentation, coffee breaks, lunch and dinner on Friday and lunch on Saturday. The accompanying person fee includes the Friday Dinner.

Registration will only be effective after payment.

Payment by credit card or by bank transfer in EUR (no cheques) without costs to the payee to account No :

IBAN LU25 0030-1029-7491-0000 – BIC BGLLLULL

Banque Générale du Luxembourg - Agence Royale Monterey, 27, avenue Monterey, L-2951 Luxembourg  
Ref: AIJA VADUZ

## Dress code

Meetings: smart casual  
Thursday dinner: smart casual  
Friday evening: black tie





# ANMELDUNG – REGISTRATION FORM

VADUZ SEMINAR 9-11.02.2006

zurück zu schicken / to return to **vor dem/before 16.12.2005:**

AIJA - avenue Louis Lepoutre 59/20 - BE-1050 Bruxelles - Fax : (32-2) 347 55 22

oder on-line Registrierung auf [www.aija.org](http://www.aija.org) - or register online at [www.aija.org](http://www.aija.org).



THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS

Name .....

Adresse – Address .....

Tel. .... Fax: .....

E-mail: .....

Geb.Datum – Date of birth .....

Begleitpersonen – Accompanying persons .....

## Registrierungskosten – Registration Fees

	< 16.12.2005	> 17.12.2005	
<input type="checkbox"/> AIJA Mitglieder – Member < 35	EUR 395	EUR 500	.....
<input type="checkbox"/> AIJA Mitglieder – Member > 35	EUR 445	EUR 500	.....
<input type="checkbox"/> Speakers	EUR 395	EUR 395	.....
<input type="checkbox"/> AIJA Nichtmitglieder – Non member	EUR 500	EUR 570	.....
<input type="checkbox"/> Begleitpersonen – Accompanying persons	EUR 200	EUR 200	.....
<b>Donation to SOS Avocats-Lawyers Emergency Defense Committee</b>			.....
<b>TOTAL</b>			<b>EUR .....</b>



Ich zahle durch Überweisung auf nachfolgend aufgeführtes Konto. Überweisungskosten sind vom Überweiser selbst zu tragen. Eine Kopie der Überweisung ist beigefügt.

I attach proof of payment by bank transfer at no charges for the payee at the account

IBAN LU25 0030-1029-7491-0000 – BIC BGLLLULL

Banque Générale du Luxembourg, Agence Royale Monterey, 27 av. Monterey,

L-2951 Luxembourg

Ref: AIJA VADUZ

PAYMENT VISA / MASTERCARD

Ich zahle mit Kreditkarte (VISA, MASTERCARD) und bevollmächtige AIJA meine Kreditkarte mit ..... (+ EUR 20,- Kreditkartengebühr) zu belasten

I authorise AIJA to debit my credit card (Visa/ Mastercard) to the amount of ..... EUR (+ EUR 20,- for bank costs/registration)

Credit card Number: .....

Exp. Date: .....

Security Code: .....

(The last 3 digits on the back side of your credit card - Die CVCZ, Card Validation Code (MASTERCARD) bzw. CVV2, Card Verification Value (VISA) Nummern müssen angegeben werden. Es sind dies die letzten 3 Zahlen der auf der Rückseite bei der Unterschriftsleiste angegebenen Nummer.)

....., den/on ..... Unterschrift - Signature .....

## ORGANISATIONSKOMITEE – ORGANISATION COMMITTEE

### Alexander OSPELT

Landstrasse 99 - Postfach 532

FL-9494 Schaan

Tel : + 423-236.19.19 - Fax : + 423-236.19.15

E-mail : [alexander@ospelt-law.li](mailto:alexander@ospelt-law.li)

### Patrick SCHUERMANN

Marktass, 21

LI-9490 Vaduz

Tel : + 423-236.04.80 - Fax : + 423-236.04.81

E-mail : [schuermann@battinergasser.com](mailto:schuermann@battinergasser.com)

### Jürgen WAGNER

Meierhofstrasse 5

9495 Triesen

Tel : + 423-237 11 80 - Fax : + 423-237 11 79

E-mail : [kanzlei@rechtsanwalt-wagner.li](mailto:kanzlei@rechtsanwalt-wagner.li)

The International Association of Young Lawyers is a non-political organization whose objective is to promote mutual cooperation and understanding among young lawyers from all over the world.

In addition to its annual Congress, AIJA organizes Courses and Seminars on various topics of current interest to professionals in the field, allowing active debate among participants and experts.

Given AIJA's goals, its Courses and Seminars are not limited solely to academic study. They also include meals and social gatherings which give attendees from around the world the opportunity to exchange experiences, to become better acquainted and to engage in further discussions of the seminar and course topics.

Courses and Seminars are open to members and non-members alike.

# Liechtenstein

[ Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law ]

AIJA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.



ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS - INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS

Association sans but lucratif - Non-Profit Association - Siège: Grand-Duché de Luxembourg

Avenue Louis Lepoutre 59/20 - BE-1050 BRUSSELS - T. +32 2 347 33 34 - F. +32 2 347 55 22 - e-mail: [office@aija.org](mailto:office@aija.org) - [www.aija.org](http://www.aija.org)